



AACC 9TH THEOLOGICAL INSTITUTE STATEMENT



Dear Delegates, and all invited guests of the 12th General Assembly and 60th anniversary, we the young theologians, who participated in the AACC 9th Theological Institute held in Abuja, Nigeria from 7th – 16th November 2023 guided by the theme: *THE LOVE OF CHRIST COMPELS US* (2 Corinthians 5:14), hereby present this statement to highlight our appreciations, commitments, and collective future aspirations for ecumenical formation in Africa.

We extend our heartfelt appreciations to the leadership of the AACC, and all the facilitators for their unwavering dedication and commitment to advancing the theological discourse across the continent. Moreover, we acknowledge and deeply appreciate other ecumenical partners including the World Council of Churches (WCC) for sponsoring the institute. Our gratitude to the First Baptist Church Garki, which warmly hosted the institute.

During the 10 days of theological engagement, 50 young theologians from 23 African countries were inspired and enriched by well-chosen topics spanning from Ecumenism, Leadership, Migration and Human Trafficking, Reconciliation, Creation care and Eco-diakonia to the pursuit of Gender Justice and the preservation of Human Dignity. This theological engagement deepened our understanding to pro-actively engage in responding to both opportunities and challenges facing our communities. It emboldened our thinking to apply the love of Christ in tangible ways, encouraging us to be agents of transformation and advocates for justice, compassion, and environmental stewardship across the continent. As young theologians, we stand committed to carrying forward the invaluable insights gained during the training and pledge to be ambassadors of ecumenical formation.

We the young theologians of the 9th theological institute noted that;

- I. AACC is committed in promoting ecumenical and theological formation especially among the young people in order to address challenges within the continent. Such are theological and cultural-religious practices that sometimes lead to gender injustices and deprive human dignity. This is helping a lot in addressing issues of misleading theologies.
- II. AACC is passionate to develop and mentor young theologians to become transformative leaders in Church and in ecumenical movement.
- III. AACC is cognizant of the importance of religious diversities in the continent upon which it's mandated to advocate for justice, peace and human dignity in the context of social, political, environmental and current forms of modern slavery.

We recommend that:

- I. AACC enhances its theological programs to nurture young theologians as potential transformative leaders.

- II. AACC theological institute to be taking place within an interval of two years to effectively follow up and facilitate continuous network among participants as resourceful persons in the advancement of theological and ecumenical engagements within their contexts.
- III. AACC to engage more numbers of young theologians during its theological annual symposium in order to contribute to the ongoing responses on contemporary issues affecting Africa.
- IV. AACC should consider admitting participants of the 9th Theological Institute who qualify to pursue the Ecumenism and Leadership course in Zambia. In addition, Church leaders should recommend other young people who qualify to join the course as a way of empowering the young generation for a formidable future of our churches and the Africa continent as a whole.

In conclusion, we all leverage the knowledge gained during this transformative experience and reaffirm our commitment to actively engage in theologies that address gender justice, promotion of servant leadership, advocating for creation care and fostering ecumenism that shapes a more just, compassionate and unified Churches as Christ's love compels us (2Corinthians 5:14).



DÉCLARATION DU 9^{ÈME} INSTITUT THÉOLOGIQUE DE LA CETA

Chers délégués, et invités à la 12^e Assemblée générale et au 60^e anniversaire de la CETA, nous les jeunes théologiens, qui avons participé au 9^e Institut théologique de la CETA qui s'est tenu à Abuja, Nigéria, du 7 au 16 novembre 2023, sous le thème : L'AMOUR DU CHRIST NOUS PRESSE (2 Corinthiens 5 : 14), passons par la présente déclaration pour enregistrer nos appréciations, nos engagements et nos aspirations futures collectives pour la formation œcuménique en Afrique.

Nous exprimons nos sincères remerciements à la direction de la CETA, sous le leadership du Secrétaire Général, et à tous les facilitateurs pour leur dévouement et leur engagement inébranlables à faire progresser le discours théologique à travers le continent. En outre, nous reconnaissons et apprécions profondément d'autres partenaires œcuméniques, notamment le Conseil Œcuménique des Églises (COE), pour avoir parrainé l'institut. Notre gratitude à la Première Église Baptiste de Garki, qui a chaleureusement accueilli les membres de l'institut.

Au cours des 10 jours d'engagement théologique, 50 jeunes théologiens de 23 pays africains ont été inspirés et enrichis par des sujets bien choisis dans les domaines de l'œcuménisme, du leadership, de la migration et de la traite des êtres humains, de la réconciliation, du soin de la création et de l'éco diaconie à la poursuite de la justice du genre et la préservation de la dignité humaine. Cet engagement théologique a approfondi notre compréhension pour nous engager de manière proactive dans la réponse aux opportunités et aux défis auxquels nos communautés sont confrontées. Cela a encouragé notre réflexion à appliquer l'amour du Christ de manière tangible, nous encourageant à être des agents de transformation et des défenseurs de la justice, de la compassion et de la gestion de l'environnement à travers le continent. En tant que jeunes théologiens, nous nous engageons à transmettre les connaissances inestimables acquises au cours de la formation et nous nous engageons à être des ambassadeurs de la formation œcuménique.

Nous, jeunes théologiens du 9^e Institut théologique, notons que;

- I. La CETA s'engage à promouvoir la formation œcuménique et théologique, en particulier parmi les jeunes, afin de relever les défis du continent. Telles sont les pratiques théologiques et culturelles et religieuses qui conduisent parfois à des injustices de genre et privent la dignité humaine.
- II. La CETA est passionnée par le développement et le mentorat de jeunes théologiens pour qu'ils deviennent des leaders transformateurs dans l'Église et dans le mouvement œcuménique.
- III. La CETA est consciente de l'importance de la diversité religieuse sur le continent, sur laquelle elle a pour mandat de défendre la justice, la paix et la dignité humaine

dans le contexte social, politique, environnemental et des formes actuelles d'esclavage moderne.

Nous recommandons que :

- I. La CETA améliore ses programmes théologiques pour former de jeunes théologiens en tant que leaders transformateurs potentiels.
- II. L'institut théologique de la CETA ait lieu dans un intervalle de deux ans pour un suivi efficace et faciliter un réseau continu entre les participants en tant que personnes ressources dans l'avancement des engagements théologiques et œcuméniques dans leurs contextes.
- III. La CETA s'engage à impliquer davantage de jeunes théologiens lors de sa conférence théologique annuel afin de contribuer aux réponses en cours aux problèmes contemporains affectant l'Afrique.

En conclusion, nous mettrons a profit toutes les connaissances acquises au cours de cette expérience transformatrice et réaffirmons notre engagement à impliquer activement dans des théologies qui abordent la justice du genre, la promotion du leadership serviteur, le plaidoyer en faveur du soin de la création et la promotion d'un œcuménisme qui façonne des Églises plus justes, compatissantes et unifiées. L'amour du Christ nous presse (2 Corinthiens 5 : 14).

Nous vous remercions